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»در ماه های اخیر ۱۲ نفر از کارکنان دستگاه قضا در بخش های مختلف به اتهام ارتشا 

دستگیر شده اند. همچنین ۱۸ نفر از وکلایی که در بخش های مختلف قضایی برای 

اعمال نفوذ در پرونده ها با پرداخت رشوه تلاش می کردند، بازداشت شده اند و در همین 

زمینه یک کارچاق کن حرفه ای که به صورت علنی در مقابل یکی از مجموعه های قضایی 

فعالیت داشت، دستگیر شد.« اینها بخشی از سخنان عبداللهی رئیس مرکز حفاظت 

و اطلاعات قوه قضائیه در اوایل آذرماه و در نشست شورای عالی قضایی بود. به علاوه 

این، ماه گذشته، غلامحسین اسماعیلی، سخنگوی قوه قضائیه هم در گفت وگوی زنده 

با بخش خبری ساعت ۱۳ شبکه خبر گفت: »با اقدامات گسترده در حوزه پیشگیری، 

رصد و نظارت عملکردها و شناسایی موارد تخلف و نیز با هدف برخورد قاطع و بدون 

ملاحظه با متخلفان، جمعی از کارمندان دستگاه قضا دستگیر شدند. بر این اساس با 

اقدامات جدید مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضائیه تعدادی از متخلفان تحت تعقیب 

قرار گرفته و بازداشت شدند. این بازداشتی ها شامل ۲۸ نفر از کارمندان سازمان ثبت 

اسناد و املاک کشور و نیز دادگستری و همچنین ۱۹ نفر از وکلای دادگستری هستند. 

این افراد امکان دست بردن در پرونده را نداشتند و با دادن وعده و وعید، از اصحاب 

پرونده وجوهی را دریافت می کردند. قضات، کارمندان، ضابطان، وکلا و کارشناسان 

رسمی دادگستری که زنجیره تضمین کننده سلامت در جامعه هستند، باید از سلامت 

برخوردار باشند. تمام افراد بازداشتی چه وکلا و چه کارمندان دادگستری و سازمان ثبت 

اسناد و املاک، مرتبط با استان تهران هستند. برخورد با متخلفان در درون دستگاه 

قضایی، برخورد از نوع سریع، قاطع و بدون اغماض است. اگر این افراد در دستگاه های 

دیگر با اقدامات مشابه دستگیر می شدند، می توانستند با قرار کفالت آزاد شوند؛ اما 

کارمندان بازداشتی دستگاه قضایی همه در بازداشت هستند و در حداقل زمان ممکن 

و بدون کوچک ترین اغماضی به پرونده آنها رسیدگی می شود.« رئیس دستگاه قضا هم 

پیش از این گفته بود: »مفسدان باید بدانند که وضعیت برای هرگونه فعالیت ناسالم 

در قوه قضائیه قرمز است. ما اجازه نمی دهیم چهره دستگاه کارآمدی که قضات آن 

بعضا به صورت شبانه روزی در آن مشغول خدمت هستند و با اجاره نشینی و سختی 

زندگـــی خود را می گذرانند، با این نوع اقدامات موردی به گونه دیگری نشـــان داده 

شود. انتظار این است که جریان وکالت خودش نظارت داشته باشد تا فسادی در این 

مجموعه رخ ندهد.« پیرو همین مساله، چند وقتی است اخبار متعددی از دستگیری 

و برخورد با برخی چهره ها و مسئولان حتی رده بالای دستگاه قضا به گوش می رسد. 

اتفاقی که البته دو رو دارد و روی اول آن شاید ظن و گمان بد به دستگاه قضایی باشد 

که خود رســـالت دادخواهی و فریادرســـی از مردم را دارد و نشان دهنده نوعی ضعف 

در ساختار نظارتی این مجموعه برای کنترل فساد در آن است. اما روی دیگر آن هم 

می تواند نوعی امیدواری را بین اذهان عمومی ایجاد کند که حالا حداقل دســـتگاه 

قضایی رویه سابق را ندارد و قرار نیست با فساد در درون خود مقابله نکند. دستگیری 

طبری، ماجرای هفت سنگان، دستگیری محمدجواد رشیدی رئیس سابق اداره امنیت 

حفاظت قوه قضائیه و رئیس فعلی حفاظت شوراهای حل اختلاف و... همه نمونه هایی 

از برخوردها و نظارت های درون سازمانی در قوه قضائیه است که نشان از تصفیه این 

نهاد دارد. در ادامه این برخوردها، دو نفر دیگر از مســـئولان قوه قضائیه نیز دستگیر 

شـــده اند که »فرهیختگان« برای اولین بار اخبار مربوط به دستگیری و برخورد با آنها 

را منتشر می کند. »م.ش« قاضی بازنشسته و »ا.ض« رئیس اسبق حفاظت اطلاعات 

دادگســـتری استان های سمنان و تهران به همراه چند تن دیگر از معاونان حفاظت 

اطلاعات دادگستری تهران و برخی وکلای دادگستری به اتهام تشکیل شبکه ارتشا و 

اعمال نفوذ دستگیر شده اند تا همچنان جریان برخورد با مدیران و مسئولان متخلف 

و فاسد در قوه قضائیه ادامه داشته باشد.
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ونیز نیستید باور کنید شـــهردار 
خوزســـتان، خوزستان، خوزســـتان! دوباره خوزستان، دوباره 

بحران، دوباره مســـاله آب و درگیری هایی که مردم هرســـال، 

در تمام طول ســـال با آن مواجهند. تابستان باشد یا زمستان، 

فرقی نمی کند؛ یا کم آبی گریبانگیر مردم خوزســـتان اســـت 

یا ســـیل و فاضلاب زندگی شـــان را گرفته و کاری از دســـت 

خودشـــان برنمی آید. ما رسانه ای ها هم خجالت می کشیم از 

بس که نوشـــتیم، از مصائب خوزستان و به اندازه کلمه ای از 

این نوشـــتن ها و مطالبات هم از این مصائب کم نشده و حتی 

هر روز عمیق تر می شود. طی چند روز اخیر هم دوباره همین 

اخبار تکراری درباره خوزستان در رسانه ها منتشر شده است و 

با یکی، دو ساعت بارش، تمام زار و زندگی مردم مناطقی مثل 

ماهشـــهر و شهر شـــهید چمران و... را آب گرفته است. البته 

منظور از آب همان آب باران و... نیســـت، منظور آبی اســـت 

کـــه با فاضلاب های خانگی، آن هم در این شـــرایط کرونایی 

و خاص بهداشـــتی مخلوط شده و مصیبتی را به بار آورده که 

باید دید و افسوس خورد. شبکه فاضلاب های خانگی استان 

خوزستان و شبکه مدیریت آب های سطحی، مساله ای است 

که ســـال های سال است، گریبانگیر مردم این مناطق است. 

هرســـال و هرازچندگاهی می شنویم که فلان قدر بودجه برای 

ماجرای فاضلاب خوزســـتان در نظر گرفته شـــده است و این 

معضل به زودی حل خواهد شد اما دقیقا مشکل همین جاست 

که تمـــام بودجه ها اولا برای فاضلاب شـــهری در نظر گرفته 

می شـــود نه آب های ســـطحی و ثانیا اینکـــه در هیچ کدام از 

این دو مورد، حتی در همان مســـاله فاضلاب های شهری که 

بودجه ای دارد و توجهی به آن می شـــود، در تمام این سال ها 

توفیقی حاصل نشده و وضعیت بحران زده است. متخصصان و 

کارشناسان این مدل از آبگرفتگی موجود در استان خوزستان 

را فقدان سیستم مدیریت و هدایت آب های سطحی در استان 

می دانند. با این همه بد نیست ابتدا روایتی از آنچه این روزها 

در خوزستان می گذرد، داشته باشیم و بعد هم کمی ریشه ای تر 

و در گفت وگو با کارشناسان این زخم کهنه را تشریح کنیم.

جاســـم عبادی، امام جمعه شـــهر شهید چمران ماهشهر، در گفت وگو با »فرهیختگان« و در تشریح آن بلایی که این روزها بر سر مردم این منطقه براثر بارش باران 

در چند روز اخیر آمده اســـت، گفت: »متاســـفانه این اتفاقات هرســـاله در شهر چمران تکرار می شود و این بار اول نیست. در سال های گذشته شدت باران به این 

اندازه نبود و آبگرفتگی در سطح معابر هم به این شدت نبود ولی آقایان مسئول از ابتدا می دانستند شهر چمران از لحاظ جذب آب های سطحی و شبکه فاضلاب 

ضعیف و در حد صفر اســـت. ما فاقد شـــبکه آب های ســـطحی هستیم و شـــبکه فاضلاب هم قبل از انقلاب بوده و این شهر ساخت غربی بوده که به دلیل صنعت 

پتروشیمی رخ داد. شبکه فاضلاب در این شهر فرسوده و قدیمی است. جمعیت متناسب با شبکه فاضلاب نیست و برخی جاها  درکل فاقد شبکه فاضلاب هستند 

و آب و فاضلاب متاســـفانه در جوی های روباز ریخته می شـــود که منظره بدی ایجاد می کند. با وجود اینکه ۱0روز قبل اعلام شـــد باران شدیدی در جنوب غرب و 

خوزستان خواهیم داشت، آقایان مدیر اجرایی و آبفا و شهرداری تدارک لازم و آمادگی لازم را برای این باران نداشتند و در همان ساعات اولیه بارندگی شب شنبه 

که بارندگی شروع شد، در عرض یک ساعت شهر چمران را آب فرا گرفت و آب و فاضلاب وارد منازل مردم شد. بر اثر این بارش ها متاسفانه تلنبه خانه چمران هم 

زیرآب رفت، یعنی جایی که باید آب پمپاژ و تخلیه کند زیرآب رفته اســـت و این نشـــان می دهد زیرســـاخت های شهری در چه اندازه است. وقتی تلنبه خانه زیرآب 

رفت از کار افتاد و باید معجزه می شـــد که آب کاهش می یافت تا تلنبه خانه را دوباره تعمیر کنند. ما یک نیزاری داریم که در حوادث آبان ماه شـــهرت جهانی پیدا 

کرد. این نیزار هم پیش از این پر از آب و فاضلاب شده بود. کل فاضلاب شهرک بعثت و شهر چمران در نیزار ورودی شهر چمران است و در تابستان تخلیه نشده 

بود. این امر مزید بر علت شد. آب سطحی که از آب باران و خود باران آنجا سرریز شد، باعث شد این آب به داخل منازل مردم بازگردد و تمام وسایل مردم زیر آب 

رفته است. خسارات زیادی در سطح شهر چمران وارد شده و خیلی از مردم وسایل خود را از دست دادند. متاسفانه فاضلاب وارد خانه مردم شد و اکثر خانه های 

مردم نجس شده است، چون نجاست وارد منازل شده است.«

در پایان با مهدی قمشـــی، عضو هیات علمی دانشـــگاه شـــهید چمران اهواز و از مسئولان سابق استان خوزســـتان هم گفت وگویی در رابطه با معضل آب و فاضلاب خوزستان 

انجام دادیم و او به »فرهیختگان« گفت: »ما در مسائل پساب ها و فاضلاب های شهری دو اصطلاح داریم. یکی فاضلاب خانگی است و دیگری دفع آب های سطحی ناشی از 

بارندگی. نباید همه اینها را به عنوان فاضلاب به کار ببریم چون فاضلاب معمولا به فاضلاب خانگی گفته می شـــود و خود این مســـاله و عدم تفکیک اینها ایجاد مشکل می کند. 

مســـئولان وقتی بحث مشـــکل می شـــود می دانند مشکل ناشی از دفع آب های سطحی اســـت ولی وقتی می خواهند بودجه اختصاص دهند به نام آب و فاضلاب اختصاص 

می دهند و فاضلاب هم این اعتبارات را صرف فاضلاب خانگی می کند و همین اســـت که اتفاق مثبتی در رابطه با دفع آب های ســـطحی در خوزســـتان رخ نداده و نمی دهد. 

ما در اهواز، آبادان، ماهشـــهر سیســـتم دفع آب های سطحی نداریم. در اهواز به جز مناطق شـــرکت نفت که این دو از هم جداست، بقیه مناطق شهر باید سیستم دوگانه ای 

یکی برای دفع فاضلاب و برای دفع آب های سطحی داشته باشند که وجود ندارد. سیستم فاضلابی که در اهواز وجود دارد فقط ظرفیت دفع آب های فاضلاب خانگی را دارد 

و توانایی انتقال بار ناشـــی از آب های ســـطحی ناشـــی از بارندگی را ندارد. بنابراین همه بودجه هایی که تا الان آمده درحقیقت بدفهمی شده است و بودجه ای اگر اختصاص 

دادند برای رفع مشکل هر دو دادند ولی جایی که هزینه شده صرف مشکلات فاضلاب خانگی شده است. البته فاضلاب هم معضل است و هزینه برای آن هم درست است.«

این اســـتاد دانشـــگاه افزود: »تا اهواز و شهرهای استان نیاز به سیستمی برای دفع آب های سطحی دارند این مشکل پابرجاست. تا فکری نشود 

مشـــکلی حل نمی شـــود. البته چون فاضلاب هم مشـــکل دارد این معضل دفع فاضلاب هم مزید بر علت شده است. در تابستان هم در جاهای 

مختلف شـــهر فاضلاب خیابان را فرا گرفته اســـت، درحالی که بارندگی نبوده است چون سیستم فاضلاب هم مشکل دارد. الان در شهر امکانات 

زیادی از جهت اعتبار اختصاص دادند که مســـاله حل شـــود، آب و فاضلاب به صورت نقطه ای در مکان هایی که احساس می کرده مشکل ایجاد 

شـــده کار را جلو می برد ولی چه مشـــکلی را حل می کند؟ سیستم دفع فاضلاب شـــهری را حل می کند. آن هم نمی دانم چقدر به درستی انجام 

می شـــود چون هرجا این کارها را کردند معضل حل نشـــده و بازهم فاضلاب شهری خیابان ها را می گیرد و بهداشت مردم را تحت تاثیر می گذارد و 

ایجاد مشـــکلات بهداشـــتی برای مردم می کند. هر اعتباری داده شده برای رفع مشکل فاضلاب بوده است. سیستم دفع آب های سطحی ما در 

اهواز حتی به اندازه یک متر هم وجود ندارد. به جز مناطق شرکتی که از قبل انقلاب وجود داشت. اینکه با هر بارندگی این معضل بیرون می زند 

کاملا طبیعی و واضح است که باید این اتفاق رخ دهد چون کاری انجام نشده است.«

یکی  دیگر از شـهرک های این منطقه، شـهرک طالقانی اسـت. هاشـمی، 

امام جمعـه شـهرک طالقانـی در گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« امـا خبـر از 

کنتـرل شـرایط پیش آمـده بعـد از بارش هـا داد و گفـت: »فقـط شـهرک 

طالقانـی را می گویـم کـه الحمدللـه مشـکلی نبـود. بحـث لایروبـی را 

پیگیری و بسـیار فشـار وارد کردیم تا این لایروبی ها انجام شـود و همین 

باعـث شـد کـه الان بـا بارندگـی مشـکلی نداریم اما در شـهر چمران، بندر 

امام و ماهشـهر مشـکل ایجاد شـده اسـت. درسـت اسـت که آب فروکش 

کـرده امـا در منـازل مـردم رفته اسـت و زندگی مردم را مختل کرده اسـت. 

مـا از قبـل آمادگـی داشـتیم و جوی هـا را لایروبـی کردیم و فکـر این روزها 

بودیم. واقعا می ترسـیدیم. شـبکه آب و فاضلاب نداشـتیم و تنها کانال ها 

بـود و بسـیار فشـار آوردیـم کـه اینهـا نیز لایروبـی شـوند، الحمدلله تا الان 

مشـکلی از جهت بارندگی ها ایجاد نشـده اسـت منتها به هرشـکل شـبکه 

فاضلاب این منطقه فرسـوده و قدیمی اسـت. ما چندبار پیگیری کردیم. 

ایـن بیمـاری مزمنـی اسـت کـه در این نواحـی وجـود دارد. صحبت هایی 

شـد از اهـواز هـم پیگیـری کردیـم ولـی تـا الان ندیدیم اعتبـاری برای آب 

و فاضـلاب در نظـر بگیرنـد. قـرار بـود بـرای شـهرک طالقانـی امسـال و 

اول ۹۹ اعتبـار اختصـاص دهنـد ولـی خبری نشـد. سـال گذشـته اعتبار 

کمـی بـرای چمـران قـرار دادنـد و برای ماهشـهر هـم اعتباری قـرار دادند 

ولـی تـا الان اعتبـار به خصوصـی نبـوده اسـت. اعتبـار از سـوی اسـتان 

بـوده ولـی به صـورت کامـل نیسـت. کارهایـی کـه انجـام شـده خـوب بود 

ولـی به دلیـل حجـم بـالای بارش هـا ایـن کفایـت نمی کنـد و ایـن سـطح 

از اقدامـات جوابگـو نیسـت. مـا درکنـار دریـا هم هسـتیم و پیشـنهاداتی 

در ایـن خصـوص داریـم. اگـر بـرای کنتـرل آب هـای سـطحی در اطـراف 

شـهرک ها کانالـی کشـیده شـود همـان کانـال کفایـت می کنـد و کار بـه 

صـورت بتنـی اساسـی باشـد جوابگـو اسـت. کانـال اطراف شـهر احداث 

شـود کـه آب را بـه سـمت دریـا ببـرد و ایـن مشـکل آب هـای سـطحی تـا 

ابـد حـل می شـود امـا فاضـلاب معضـلات خـودش را دارد کـه بایـد بـرای 

آن فکری شـود.«

عبادی ادامه داد: »در شـــهری به نام چمران که قطب اقتصادی و صنعت پتروشـــیمی و قلب تپنده اقتصاد ایران اســـت، ما شاهد هستیم مردم چنین 

وضعی دارند. با یک ساعت بارندگی اینچنین شهر چمران زیرآب رفته است و مردم دچار تنگنا و فشار شده اند. متاسفانه کل معابر شهری پر آب است 

و مردم تردد ندارند و توانستیم مدرسه ای برای اسکان مردم تدارک ببینیم و مردم در اسکان موقت هستند. واقعا وضع بحرانی است. مردم از مدیریت 

شـــهری گلایه دارند. با اینکه یک هفته قبل در جلســـه مدیریت بحران شـــرکت کردم و به این آقایان تذکر داده شد اما هیچ آمادگی ای ایجاد نشد. الان 

بچه های بسیج در سطح شهر خدمات دهی می کنند، البته کنار آنها نیروهای امدادی هم فعالیت دارند. متاسفانه هیچ فکری برای شهر چمران، دفع 

آب های ســـطحی و شـــبکه فاضلاب این شهر نمی شود. قطعا اگر در روزهای آینده بارندگی داشته باشیم شهر با این وضعیت روبه رو می شود و چه بسا 

شدیدتر هم می شود. متاسفانه شهر چمران در پروژه های ملی قرار ندارد و وقتی اینچنین باشد هیچ اقدامی انجام نمی شود. جالب است در این شهر 

با توجه به نبود شـــبکه فاضلاب مردم پول فاضلاب پرداخت می کنند. مردم شـــهر چمران آب خریداری می کنند یعنی آب لوله قابل اســـتفاده نیست و 

مردم آب می خرند ولی باز پول آب تصفیه شـــده را پرداخت می کنیم. درکنار اینها که نه شـــبکه فاضلابی وجود دارد و نه آب ســـطحی مدیریت می شود 

مردم پول و هزینه پرداخت می کنند. شهر چمران با کوچک ترین بارندگی مختل می شود و معابر آبگرفتگی خواهد داشت و هزینه فاضلاب را به شرکت 

آبفا پرداخت می کنیم. نیزاری که شـــهره بین المللی و جهانی شـــد تا الان رها شـــده و فکر و چاره ای برای آن نشده است. بعد از آبان ماه امیدوار بودیم 

مســـئولان فکری کرده و دوباره شـــروع به کار کنند و حرکتی انجام شـــود ولی باز هیچ اتفاقی نیفتاد. متاسفانه الان بیشترین جاهایی که آسیب دید 

مناطق محروم و فقیرنشین بود که سطح خانه ها پایین بود و کامل به زیر آب رفته اند و تحت فشار هستند. فاضلاب وارد خانه ها شده و وسایل خانگی 

از بین رفته است. شهر با بحران جدی مواجه است.«

قمشی ادامه داد: »دفع فاضلاب خانگی هم معضلات خود را دارد چون بیش از 50درصد سیستم فاضلاب عمری بیش از 60 سال دارد و 

اهواز شهری بوده که در آن خانه های ویلایی بوده و الان تبدیل به آپارتمان شده است. خود سیستم دفع فاضلاب شهری هم مشکل دارد 

که باید بررسی شود ولی مشکل اساسی این است که سیستم دفع آب های سطحی نداریم. بنابراین هرچه هزینه برای رفع گرفتگی های 

سیســـتم دفع فاضلاب شـــهری کنند هیچ کمکی به دفع آب های سطحی نکرده اند. دفع آب های سطحی به همان شکل باقی می ماند. 

تا الان در شـــهر اهواز که من می بینم با این همه بودجه هایی که اختصاص پیدا کرده هنوز یک متر شـــبکه دفع آب های ســـطحی ایجاد 

نشده است. معضل همین است. وقتی بودجه ها صرف دفع فاضلاب و معضلات فاضلاب خانگی می شود، مساله دفع آب های سطحی 

حل نمی شـــود. به همین صورت مشـــکل باقی می ماند. اگر صد سال دیگر هم بودجه برای فاضلاب شهری اختصاص دهید چیزی حل 

نمی شـــود. حتما باید در اختصاص اعتبار یا انتقال مطالب این دو مســـاله از هم جدا شوند. فاضلاب خانگی و دفع آب های سطحی باید 

جداگانه دیده شود.«

قمشـــی در پایان گفت: »در دفع فاضلاب خانگی ما در اهواز تقریبا با 4/5 مترمکعب در ثانیه آب آلوده به نام فاضلاب مواجهیم. برای دفع آب های ســـطحی خصوصا 

بارندگی اخیر که به اندازه ای است که سیستم دفع آب های سطحی اهواز هم باید بر همین اساس طراحی شود، این حجم آب و سیستمی که برای دفع آن نیاز دارد 

حدود ۱00مترمکعب در ثانیه است! این میزان را با سیستمی مقایسه کنید که در شهر داریم و می خواهد 4/5مترمکعب آب را انتقال دهد و آن هم از فاضلاب شهری 

تامین شده است. این است که آب در شهر وارد می شود و معضل اساسی تر این است که چون سیستم یکی است و شبکه دفع فاضلاب خانگی می خواهد دفع شود، 

می گوید به جز کناره های شهر که نزدیک رودخانه هستند و فاضلاب آنها در آب دفع می شود، در بقیه شهر آب و فاضلاب میکس می شود و در خیابان های شهر وارد 

می شـــود. بنابراین آن چیزی که در خیابان های اهواز الان وجود دارد آب مخلوط شـــده با فاضلاب خانگی است و ۱00درصد آلوده است و از نظر بهداشتی خطرناک. 

چون این دو با یک سیستم می خواهند دفع شوند و این امکان پذیر نیست پس مخلوط می شوند و در خیابان ها قرار می گیرند. وقتی می خواهد دو سیستم یکی باشد 

معضل اینچنینی به وجود می آید که هردو میکس و وارد خیابان های شـــهر می شـــوند و بهداشت مردم را به خطر می اندازند. سیستمی که برای دفع آب های سطحی 

نیاز داریم بزرگ تر از سیستمی است که برای دفع فاضلاب شهری نیاز داریم.«

ابوالقاسم رحمانی
دبیرگروه جامعه
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@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

شهر چمران از لحاظ جذب آب های سطحی و شبکه فاضلاب در حد صفر است

ما در اهواز، آبادان و ماهشهر سیستم دفع آب های سطحی نداریم

اهواز یک متر هم سیستم دفع آب های سطحی ندارد!

با لایروبی جوی ها تا حدی مشکل را برطرف کردیم

نباید وضعیت قطب اقتصادی کشور اینطور باشد

50 درصد سیستم فاضلاب اهواز عمری بیش از 60 سال دارد

با توان 4/5 مترمکعبی می خواهیم 100مترمکعب آب را دفع کنیم!

خبراختصاصی»فرهیختگان«:

دو بازداشت جدید در قوه قضائیه


